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چالش توزيع متادون در داروخانه
طبق كنوانسيون جهاني ۱۹۶۱ كه ايران نيز جزو آن است، تعهد شده  داروهاي تحت كنترل بايد در محلي كه پزشك، پرستار و تجهيزات احيا موجود است استفاده شود

تبديل پايتخت به كلانشهر الگوي جهان اسلام با نوكري براي مردم
شهردار تهران در گفت و گو با »جوان« مطرح كرد

اينكه متادون خود اعتياد تازه اي است يا دارويي 
براي ترك اعتي�اد، خودش موافق�ان و مخالفان 
متع�ددي دارد و روي آن اجماعي نيس�ت. حالا 
نحوه توزي�ع مت�ادون را هم بايد ب�ه چالش هاي 
اين ح�وزه اضافه كنيم. چالش هاي�ي كه يك روز 
توزيع مت�ادون را محدود به مراك�ز ترك اعتياد 
مي كن�د و روزي ديگ�ر داروخانه ه�اي منتخب. 
طبق آخرين برنامه ها قرار است توزيع متادون در 
سطح داروخانه هاي منتخب س�ازمان غذا و دارو  
صورت گيرد. اين تصميم اما با واكنش هايي مواجه 
شده اس�ت. منتقدان معتقدند طبق كنوانسيون 
جهاني ۱۹۶۱ كه ايران نيز جزو آن است، تعهد شده 
كه داروهاي تحت كنترل بايد در محلي كه پزشك، 
پرس�تار و تجهيزات احيا موجود است، استفاده 
شده  كه قطعاً داروخانه هيچ شباهتي با آن ندارد. 

چند سالي مي شود س��ازمان غذا و دارو به دنبال اين 
است كه داروهايي نظير متادون در سطح داروخانه ها 
توزيع ش��ود، چراكه موافقان اين ط��رح معتقدند از 
اين طريق بازار سياه نشت متادون از طريق ارائه دارو به 
بيماران غيرواقعي، كاهش پيدا خواهد كرد، در مقابل 
كارشناسان حوزه اعتياد بر اين باورند كه اگر متادون به 
داروخانه ها بيايد يعني هر پزشكي مي تواند آن را تجويز 
كند و در اين صورت كار روند كاهش اعتياد در كشور 
به شدت سخت خواهد شد و بايد با دقت بيشتري به 

اين موضوع فكر شود. 
اين در حالي اس��ت كه برخي داروهاي روانپزشكي و 
اعصاب و روان مانند زولپيدم و ترامادول كه اعتيادآور 
هس��تند نيز در داروخانه ها توزيع مي شود و پزشكان 
مجاز به تجويز آنها هستند و اضافه شدن متادون كار 

را سخت تر مي كند. 
  متادون چيست ؟

سال 1937 دانشمندان آلماني به دنبال يك مسكن 

جديد كه خاصيت ترياك و مورفين باشد و مورفين به 
توليد متادون ش��دند و در جنگ جهاني دوم هم اين 
دارو به وفور توزيع مي ش��د. بعد از جنگ هم اين دارو 
به كشورهاي ديگر رسيد و در دنيا فراگير شد. در دهه 
1950 دانشمندان آلماني گفتند در دهه 1960 گفته 
مي شد يك داروي ترك اعتياد است، اما نمي دانستند 
خود اين دارو مي تواند موجب اعتياد شود؛  اعتيادي كه 

از اعتيادهاي ديگر كم  خطرتر نيست. 
در حال حاضر در بيشتر نقاط دنيا متادون به راحتي 
به بيماران داده نمي شود و بايد حتماً از سوي پزشك 
تجويز شود، اما در ايران اين دارو به راحتي در دسترس 
است. از نگاه بسياري از كارشناسان تجويز متادون به 
نوعي تغيير صورت مسئله اس��ت و مي تواند خودش 
جايگزيني براي مواد مخدر ديگر باشد و حتي موجب 

افزايش مصرف ديگر مواد مخدر شود. 
   قانون توزيع داروهاي تحت كنترل 

اصل ماجراي درمان اعتياد با متادون موضوعي است 
كه اجماعي روي آن وجود ندارد. مراكز ترك اعتياد با 
متادون سال هاست كار مي كنند، اما خروجي مناسبي 
نداشته اند و كمتر كسي بوده كه بتواند در اين مراكز 
اعتيادش را ترك كند، بلكه بيش از هر چيز جايگزيني 

اعتياد با اعتيادي ديگر مطرح بوده است. 
حجم ريالي خريد متادون بالغ بر 3هزار ميليارد تومان 
برآورد مي شود كه در چرخه ۴00 داروخانه منتخب 
عرضه كننده اين دارو قرار دارد. اين در حالي است كه 
در دستورالعمل ابلاغي س��ازمان غذا و دارو در فصل 
اختصاصي متادون صراحتاً قيد شده است، نوع تزريقي 
اين دارو صرفاً بايد در داروخانه هاي بيمارستاني و نوع 
خوراكي آن صرفاً بايد در مراكز ارائه خدمات درماني 
ب��راي اعتياد عرضه ش��ود و همچنين عرض��ه آن در 

داروخانه هاي عادي مطلقاً ممنوع است. 
سياست وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو در زمينه 
توزيع متادون در داروخانه هاي منتخب، با انتقاداتي 

همراه شده است. به طوري كه منتقدان اين رويه توزيع 
متادون، معتقدند كه داروي ترك اعتياد نبايد در سطح 

داروخانه توزيع شود. 
اين موضوع را شهرام كلانتري خانداني، رئيس انجمن 
داروس��ازان ايران نيز در نامه اي كه اخي��راً به رئيس 

سازمان غذا و دارو نوشته بود، بازگو كرده است. 
وي در اين نامه عنوان داشته است: »سياستگذاري هاي 
شتابزده و بعضاً مغاير قوانين طي ادوار قبلي سازمان 
غذا و دارو، عوارض متع��دد از جمله اختلاف نظرهاي 
موجود فعلي در نحوه ادامه فعاليت و ارائه خدمت در 
مراكز MMT و جايگاه قانون��ي محل عرضه داروهاي 

آگونيست و تحت كنترل را ايجاد كرده است.« 
در بخش ديگري از نامه رئيس انجمن داروسازان ايران، 
عنوان شده اس��ت: »اين رويه تصميم گيري نادرست 
نه تنها طي سال هاي اخير متوقف نگرديده، بلكه دامنه 
آن به ساير داروها و كالاهاي سلامت محور نيز تسري 

يافته است.«
در همين  حال، علي غلامي، رئيس كانون كش��وري 

پزش��كان درمانگر اعتياد، با غير كارشناسي دانستن 
توزيع داروهاي مخ��در در داروخانه ه��ا  گفت: طبق 
كنوانسيون جهاني 1961 كه ايران نيز جزو آن است، 
تعهد شده كه داروهاي تحت كنترل بايد در محلي كه 
پزشك، پرستار و تجهيزات احيا موجود است، استفاده 

شده، كه قطعاً داروخانه هيچ شباهتي با آن ندارد. 
 مافياي متادون 

چندي پيش هم حجت الاسلام روح الله حسين زاده، 
مع��اون دادس��تان و سرپرس��ت دادس��راي انقلاب 
ناحي��ه۲۴ مواد مخدر ته��ران در مراس��م افتتاحيه 
كارگاه حرفه آم��وزي و ترك اعتياد مهر س��روش با 
اشاره به اينكه مافياي متادون پشت پرده مواد مخدر 
اس��ت و بايد آن را جم��ع آوري ك��رد، تصريح كرد: 
»كساني كه معتاد مي شوند از اول شيشه و هروئين 
نكش��يده اند، بلكه متادون مصرف مي كنند و بعد به 
شيش��ه مي رس��ند، پس تا با متادون مبارزه نكنيم، 
هيچ وقت به نتيجه نمي رسيم، اين متادون در مراكز 

ام ام تي عرضه مي شود.«

 به گفته وي، كش��وري با ۴00ميليون جمعيت فقط 
3هزار مركز عرضه متادون دارد، ولي ايران ۸5ميليوني 
بين 7 تا ۸ هزار مركز عرضه دارد؛ هر مركزي س��الي 
10ميليارد ريال از سوي تعزيرات محكوم به پرداخت 

جريمه مي شود. 
معاون دادستان و سرپرست دادسراي انقلاب ناحيه۲۴ 
موادمخدر تهران با طرح اين سؤال كه چرا شيرخشك 
در داروخانه ها تقس��يم مي ش��ود، ولي متادون با يك 
كارت ملي قابل دريافت اس��ت، تأكيد كرد: »وزارت 
بهداشت هيچ نظارتي ندارد، به وزير بهداشت مي گويم 

متادون را ساماندهي كنيد.«
به گفته حجت الاس��لام حس��ين زاده، در عرض چند 
دقيق��ه در خيابان ها مي ت��وان مت��ادون را به راحتي 
دريافت كرد، مجوز هاي مركز توزي��ع متادون ماهي 

۲00ميليون تومان اجاره داده مي شود. 
او با تأكيد بر اينكه مراكز نگه��داري بايد درمان مدار 
باش��د، خاطرنش��ان كرد: »معتاداني كه براي درمان 
از قرص بوپرونورفين اس��تفاده مي كنن��د، بين 70 تا 

۸0درصد كمتر به دام اعتياد برمي گردند.«
س��يدجليل ميرمحمدي ميبدي، عضو كميس��يون 
بهداشت هم معتقد است: توزيع متادون در داروخانه ها 
مانند واگذاري توزيع دارو به عطاري هاست و نبايد به 

دنبال راهكار هاي غيرمنطقي و غيركاربردي باشيم. 
نماينده مردم تفت و ميبد در مجل��س يازدهم ادامه 
مي دهد: »اينكه توزيع متادون را از پزشكان عمومي 
بگيريم و به داروخانه ها واگذار كنيم، منطقي نيست 
و اگر قرار اس��ت توزيع آن بر اس��اس كارت ملي و در 
داروخانه ها باش��د، مي توان در مطب ها هم با تشديد 
نظارت انجام داد و در واقع زيرساخت هايي در مراكز 
مطب ها ايجاد شده اس��ت و بس��ياري از پزش��كان با 
روش هاي مناسبي كه دارند، اين كار را انجام مي دهند، 
هر چند ممكن است برخي مطب ها هم مانند برخي 

داروخانه ها متخلف باشند.«

برگزاري آزمون براي دور زدن قانون!
آگهي برگزاري آزمون سردفتري سال 1۴03 در حالي روز گذشته منتشر 
شد كه نكات بسيار جالب و قابل دقتي در آن مطرح است. با اينكه از برگزاري 
آزمون آذر ماه 1۴01 و قبولي چندين هزار نفر بيش از يك سال مي گذرد 
و فرياد استمداد پذيرفته شدگان اين آزمون از عدم اجراي قانون مصوب 
مجلس شوراي اسلامي هنوز هم بلند است، سازمان ثبت و اسناد كشور در 
اقدامي عجيب براي برگزاري و ثبت نام آزمون جديد با هماهنگي سازمان 

سنجش اعلام آمادگي كرده است!
سؤالي كه مطرح است و صد البته مانند شبهات قبلي هيچ وقت توقع پاسخي 
به علت روحيات خاص مديران و معاونان سازمان ثبت، كانون سردفتران 
وجود نخواهد داشت، اين است كه اين چگونه اجراي قانوني است كه ايجاد 
موانع فراقانوني مانن��د درجه بندي و اخذ امضاي اجباري يا عدم ش��روع 
كار آموزي يا بلاتكليفي هاي طولاني و شفاف نبودن روند ابلاغ كه همه بر 
خلاف نص صريح قانون و در جهت عكس اهداف قوه مقننه توسط سازمان 
ثبت انجام گرديده است و مستمراً اين تخلفات ادامه دارد و سبب ضررهاي 
فراواني براي پذيرفته شدگان گرديده است، مشكلي ندارد؟! ولي ساير مواد 

قانوني، دقيق و مورد به مورد به  اجرا گذاشته مي شود؟! 
اين انتخاب هوشمندانه از مواد قانون تسهيل و اجراي ظاهري آن بعد از 
شكست سنگين در عرصه هاي مختلف براي حفظ انحصار آيا اجراي نصف 
و نيمه قانون است؟ يا سردرگمي در تصميم گيري است؟ يا راه حلي جديد 

براي دور زدن قانون به حساب مي آيد؟
قانون يك ميزان و يك بسته كامل جهت حفظ منافع عموم جامعه است. 
هيچ سازمان مجري اي نبايد به خودش اين اجازه را بدهد كه ضمن تفسير 
خودخواسته دست به انتخاب موردي آن نيز بزند! اجراي كامل قانون است 
كه سبب مي شود شيريني آن در كام همه احساس گردد. اجراي نصف  و  
نيمه قانون با اهداف خاص غير از ضايع كردن هدف قانونگذار نتيجه اي به 

بار نخواهد داشت. 
نكته آخر اينكه زماني سازماني و مديراني در نظر جامعه موفق و قانون مدار 
محسوب مي شوند كه تمام اصول و مواد قانوني را به اجرا گذارند، نه اينكه 
بعضي از قانون را در جهت حفظ منافع برخي به موقع اجرا گذاشته و از باقي 

آن چشم پوشي كنند. 
* پذيرفته شده   آزمون سردفتري ۱۴۰۱

قيمت اسنپ و تپسي سر به فلك كشيد!
رئيس تعزيرات: گران فروشي تاكسي هاي اينترنتي 

آني و برخط رسيدگي مي شود
سه شنبه شب يا همان ش�ب چهارشنبه س�وري، قيمت تاكسي هاي 
اينترنتي به طور نامعقول�ي افزايش يافت، تا جايي ك�ه قيمت يكي از 
س�فرهاي انتخاب ش�ده در اس�نپ كه از تهران به كرج بود ۶۰۰ هزار 
تومان تعيين ش�د! اين در حالي اس�ت كه همان ش�ب قيم�ت پرواز 
مسافران از استانبول به تهران ۷۰۰ هزار تومان بود! در واقع مسافران 
تاكس�ي اينترنتي از تهران به كرج بايد رقمي معادل پرواز اس�تانبول 
به تهران را پرداخت مي كردند. اين ماجرا تبديل به س�وژه كاربران در 
شبكه هاي اجتماعي شد و آنها نيز به اين قيمت عجيب اعتراض كردند. 

همين چند وقت پيش بود كه گزينه »عجله دارم« جنجال ساز شده بود. در 
واقع با اين گزينه امكاني را در اختيار مسافر قرار مي داد كه اگر كاربري عجله 
دارد با ميل و رضايت خود مبلغ بيشتري پرداخت كند و زودتر سفرش تأييد 
شود. شايد در روزهاي اول، كاربرد اين گزينه دقيقاً همين بود، اما به مرور 
زمان، »عجله دارم« ديگر يك گزينه انتخابي و با رضايت نبود، چراكه به گفته 
برخي از مشتريان تاكسي هاي اينترنتي، »عجله دارم« تبديل به گزينه اي شد 
كه فرد به اجبار آن را انتخاب مي كرد تا راننده  سفرش را تأييد كند. اين روند 
تا جايي پيدا كرد كه صداي كاربران را درآورد. صداي اين اعتراض به گوش 
مسئولان رسيد و آنها پس از بررسي دستور به حذف اين گزينه دادند. حالا 
چند روزي است از حذف گزينه عجله دارم گذشته اما شواهد نشان مي دهد 
در ظاهر اين گزينه حذف شده اما در باطن قضيه، كمابيش مبلغي به اصل 
كرايه افزوده شده است. اين افزايش به شكلي محسوس است كه مشتريان 

تاكسي هاي اينترنتي نسبت بدان اعتراض كرده اند. 
 علت گراني ها، ترافيك روزهاي آخر سال است

در رابطه با گراني هاي كرايه تاكس��ي اينترنتي بعد از حذف »عجله دارم« 
محمد خلج، مديرعامل اسنپ توضيحاتي را ارائه كرده است: »با حذف »عجله 
دارم« شاهد پيامدهاي نامطلوبي خواهيم بود كه همين پيامدها كاركردهاي 
درست اين گزينه را نشان خواهد داد. « او كه گراني كرايه تاكسي اينترنتي 
را روزهاي آخر سال و ترافيك ناشي از آن دانست، ادامه داده است: »گزينه 
»عجله دارم« درست در روزهاي آخر س��ال كه اوج شلوغي كسب وكارها، 
رفت وآمدهاي شهري و پيك ترافيك است حذف شده و حالا اين حذف شايد 
به انتظار بيشتر مسافران براي پذيرش درخواست سفرشان از سوي راننده 
منجر شود و در نتيجه آن، هزينه سفرها هم افزايش پيدا كند. « مدير عامل 
اسنپ اظهار داشته است: »تصميماتي مانند حذف گزينه »عجله دارم« يا 
اعمال قيمت گذاري دستوري براي تاكسي هاي اينترنتي عموماً بدون توجه 
به وضعيت كاربران راننده گرفته مي شود. اين گزينه باعث شد ميزان پذيرش 
درخواست هايي كه نرخ پذيرش شان صفر بود يا مدت زمان بيشتري طول 
مي كشيد تا پذيرفته شوند  تقريباً به صددرصد برس��د. « او در پايان تأكيد 
كرده است: »براي اسنپ انجام تعداد بالاي سفر مهم و ارزشمند است؛ بنابراين 

به دنبال به حداكثر رساندن تعداد سفرها هستند نه گران كردن قيمت.«
هر چند تا اين لحظه تپسي در رابطه با گراني كرايه ها واكنشي نشان نداده اما 
پيش تر در پايگاه اطلاع رساني خود در رابطه با حذف »عجله دارم« و افزايش 
قيمت كرايه ها نوشت: »تصور اشتباهي وجود دارد كه افزايش قيمت  سفرها 
موجب افزايش درآمد تاكسي هاي آنلاين شده و گزينه اي مانند »عجله دارم« 
با هدف افزايش درآمد به برنامه اضافه شده است. توجه به اين نكته ضروري 
است كه آنچه موجب افزايش درآمد تاكسي هاي آنلاين است، افزايش تعداد 
سفرهاست نه افزايش قيمت. چراكه افزايش قيمت جذابيت سفر را براي كاربر 
مسافر كاهش داده و باعث كم شدن تعداد سفرها مي شود. هدف تاكسي هاي 
آنلاين، ارائه قيمت تعادلي به شكلي است كه براي هر دو كاربر مسافر و راننده 

به صرفه بوده و سبب انجام سفر شود.«
 تخلفات را به سامانه ۱3۵ اطلاع دهيد 

مگر نه اينكه پلتفرم هاي بومي آمدند تا زندگي مردم را ساده تر كنند. پس چرا 
حالا كه استفاده از اين زيرساخت براي مردم به بخشي از زندگي و كارشان 

تبديل شده، افزايش غير منطقي كرايه ها آنها را به سختي انداخته است. 
صبح روز گذشته احمد اصانلو، رئيس سازمان تعزيرات در نشست خبري 
گفت: »تاكسي هاي اينترنتي به بهانه گزينه عجله دارم قيمت ها را افزايش 
ندهند و ارائه سرويس را كم نكنند، چراكه اين دو اقدام نيز تخلف تعزيراتي 
است و اصطلاحاً مردم را گروگان نگيرند. « او اظهار داشت: »طبق گزارش هايي 
كه به ما ارسال ش��ده دو تاكس��ي اينترنتي كه گزينه عجله دارم را حذف 
كرده اند، ارائه خدمات را هم كم كرده و افزايش قيمت داشته اند، در صورتي 
كه اين دو اقدام صورت گرفته باشد با آنها قاطع برخورد خواهد شد، چراكه 
تخلف تعزيراتي است. « رئيس سازمان تعزيرات حكومتي با تأكيد بر اينكه 
تاكسي هاي اينترنتي اصطلاحاً مردم را گروگان نگيرند، گفت: » با اختصاص 
دو ش��عبه ويژه در تهران براي برخورد با تخلفات مربوط به تاكس��ي هاي 
اينترنتي، پرونده هاي مربوط به اين حوزه آني و برخط رسيدگي مي شود. 
مردم مي توانند در صورت مواجهه با چنين تخلفاتي، آن را به سامانه 135 

اطلاع دهند تا به صورت ويژه به اين شكايات رسيدگي شود.«
بدون شك يكي از اصول اوليه خلق يك خدمت در بستر فضاي مجازي اين 
است كه زندگي كاربران تسهيل شود، اكنون با اين افزايش قيمت ها نه تنها 
تسهيلي صورت نگرفته است، بلكه بسياري از مردم كه از اين طريق به امور 

روزانه خود مي پرداختند نيز مستأصل شده اند. 

محيا حسيني

هادي علياپور *

زهرا چيذري
  گزارش  2

مهم ترين گلايه شهروندان امروز »ترافيك« 
و »آلودگي هوا« است. شهرداري تهران در 

اين زمينه چه اقداماتي انجام داده است؟ 
براي رفع اين نگراني ها يك��ي از مهم ترين برنامه هاي 
تحول كالبدي، ناظر به موضوع توسعه زيرساخت هاي 
حمل ونقل عمومي اس��ت، چراكه براي رفع نگراني ها  
به جاي شهروندان، چاره اي جز تقويت اين زيرساخت ها 
و تشويق مردم براي استفاده از ناوگان عمومي به جاي 
خودروهاي تك سرنشين وجود ندارد. در همين راستا با 
همراهي نمايندگان محترم شورا بالغ بر نيمي از بودجه 
1۴0۲ )حدود 35 همت( ب��ه اين مأموريت اختصاص 
يافت، اين درحالي است كه براي سال 1۴03 دو برابر اين 

مقدار )حدود 70 همت( پيش بيني شده است. 
اما نتيجه اختصاص اين بودجه خوب براي 
شهروندان قابل مشاهده نبوده است، چراكه 
مشكلات حمل و نقل و همچنين ترافيك 

همچنان به قوت خود باقي است. 
حجم عقب ماندگي ها در حوزه حمل ونقل عمومي تهران 

بسيار زياد است؛ مثلًا كار را در شرايطي تحويل گرفتيم 
كه تنها حدود هزارو۸00 دستگاه اتوبوس فعال در شهر 
وجود داشت؛ اين در حالي است كه اوايل دهه 90 تعداد 
اتوبوس هاي فعال به حدود 5 هزار دستگاه مي رسيد. 
بررسي هاي كارشناسي نشان مي دهد، تهران دست كم 
به 11 هزار دستگاه اتوبوس فعال براي خدمت رساني 
مناسب به شهروندان نياز دارد. در مذاكره با خودروسازان 
تقريباً از همه توان توليد داخلي براي خريد اتوبوس هاي 
تازه نفس استفاده ش��د. نتيجه، انعقاد قرارداد بيش از 
۲هزارو500 دستگاه اتوبوس جديد كه 500 دستگاه 

كاملاً برقي هستند. 
اقداماتي نيز در جهت برقي سازي ناوگان 
عمومي پايتخت انجام شده است كه بارها و 
بارها از آن در رسانه ها ياد شد. اين ناوگان 
چه زماني وارد حمل و نقل عمومي تهران 
مي ش�ود و چه تأثيري در رفع مش�كلات 

دارد؟
راهبرد برقي سازي ناوگان عمومي پايتخت با همراهي 

دولت محت��رم از ديگر برنامه هايي اس��ت كه علاوه بر 
مديريت ترافيك، به كنترل آلودگي هوا منجر خواهد 
شد. در همين راستا، علاوه بر توليدكنندگان داخلي، 
خريداري يك بس��ته بزرگ حمل ونقل كاملًا برقي از 

كشور چين به ارزش بيش از يك ميليارد و 600 ميليون 
يورو در دستور كار قرار گرفت. در اين بسته، در تعامل با 
سازندگان مطرح دنيا، براي خريد ۲هزارو500 دستگاه 
اتوبوس برقي )با آلايندگي گازي و صوتي صفر( قرارداد 
امضا شد. همچنين با طرف چيني براي خريد 10 هزار 
دستگاه ون برقي هم تفاهم شد. اين در حالي است كه 
همين حالا كمتر از ۲هزار دستگاه ون عمدتاً فرسوده و 
مستهلك در پايتخت مشغول فعاليتند. همچنين مسير 
برقي سازي 150 هزار دستگاه موتورهاي كار تهران نيز 

پيگيري مي شود. 
ديگر توافق مهم با چيني ها، واردات ۲5 هزار دس��تگاه 
تاكسي برقي و ۲هزارو500 دستگاه تاكسي شاسي بلند 
از اين كشور است. طرف هاي چيني متعهد شدند پس 
از اخذ مجوزهاي لازم، همه وس��ايط خريداري ش��ده 
را حداكثر پس از ش��ش ماه بعد از پرداخت قسط اول 
قرارداد تحويل ما دهند. همزم��ان در تعامل با وزارت 
صمت مسير ورود ۴9هزار دستگاه تاكسي برقي ديگر 
نيز از توليدكنندگان داخلي پيگيري مي شود. شوراي 

عالي ترافيك نيز اخيراً در مصوبه اي رنگ آبي فيروزه اي 
را براي تاكس��ي هاي جديد دوس��تدار محيط زيست 
انتخاب كرد. به زودي شهروندان تهراني سطح تازه اي 
از خدمات حمل ونقل��ي را با ورود تاكس��ي هاي برقي 
تجربه مي كنند. اين تاكسي ها در اختيار شركت هاي 
جديد حمل ونقلي قرار خواهد گرفت و هر وس��يله، در 
اختيار چند راننده براي خدمت رساني هوشمند در چند 

شيفت كاري است. 
يكي ديگر از مش�كلات اصلي شهروندان 
كمبود واگن مترو و طولاني بودن سرفاصله 
قطارهاس�ت. در اين حوزه چ�ه اقداماتي 

انجام شده است؟
در حوزه مترو نيز بالغ بر ۴۴ كيلومتر مسير ريلي تا اين 
لحظه همراه با 1۴ ايستگاه و يك ايستگاه اقماري )شهر 
پرند( به ش��بكه حمل ونقل پايتخت اضافه شده است. 
همچنين افتتاح سه ايستگاه جديد و چند ورودي جديد 
براي ايستگاه هاي مختلف تا پايان 1۴0۲ در دستور كار 
است. به علاوه عمليات اجرايي خط 10 متروي پايتخت 
كه ش��مال غرب را به شمال ش��رق متصل مي كند در 
همراهي با ق��رارگاه س��ازندگي خاتم الانبيا)ص( آغاز 
شده است. اميدواريم تا پيش از پايان سال كلنگ احداث 
خط 11 را نيز كه براي نخس��تين بار مترو را به مناطق 
جنوبي شهر مي رساند، در همراهي با شركاي چيني به 
زمين بزنيم و در تلاش هستيم تا فرايند ساخت خطوط 

۸ و 9 مترو را هم سال آينده آغاز كنيم. 
همزمان با توسعه فيزيكي خطوط اما مهم ترين معضل 
امروز شبكه ريلي پايتخت كمبود واگن هاي مترو است. 
در همين راستا قرارداد خريد 791 دستگاه واگن جديد 
را كه بزرگ ترين قرارداد تاريخ متروي تهران محسوب 
مي شد و از سال 96 روي زمين مانده بود، در تعامل با 
طرف هاي چيني عملياتي كرديم. سري نخست اين 
واگن ها به ص��ورت CBU تا انتهاي س��ال آينده وارد 
كشور شده و تدريجاً با انتقال تكنولوژي، ديگر واگن ها 
با همكاري شركت واگن سازي تهران توليد خواهد شد. 
همچنين قرارداد خريد ۲۸0 دستگاه واگن ديگر نيز 
نهايي شده و به اين ترتيب تعداد واگن هاي وارداتي به 
هزارو71 دستگاه افزايش خواهد يافت. اين در حالي 
اس��ت كه با حمايت از پروژه »قطار مل��ي« در تلاش 
هستيم با همكاري جهاد دانش��گاهي، مپنا، معاونت 
علمي رياس��ت جمهوري و بخ��ش خصوصي، 113 
دستگاه واگن بومي را نيز به خطوط تونلي تهران اضافه 
كنيم. سري اول اين واگن ها پس از اخذ تأييديه هاي 
فني، هم اكنون مش��غول س��رويس دهي هستند. به 
اين ترتيب ظرفيت واگن ه��اي متروي تهران دو برابر 

خواهد شد. 
 از حقوق اصلي شهروندان حق جابه جايي 
و حمل ونقل مطلوب اس�ت، اميدواريم كه 
در س�ال جديد قراردادهاي نوشته ش�ده 
و برنامه ريزي ه�اي انجام ش�ده مثمر ثمر 
واقع ش�ود ت�ا پايتخت نش�ينان هنگام 
استفاده از مترو و اتوبوس وضعيت بهتري 

داشته باشند. 
همينطور اس��ت. تلاش ش��بانه روزي ب��راي ارتقاي 
زيرساخت هاي حمل ونقل پايتخت ادامه دارد. تهران 
جز با نوكري كردن براي مردم به كلانشهر الگوي جهان 

اسلام بدل نخواهد شد. 

سال ۱۴۰2 در حال اتمام اس�ت. در اين س�ال بارها و بارها وعده حل 
مش�كلات پايتخت داده شده اس�ت. يك بار مس�ئولان گفتند كمر 
ترافيك را مي شكنند و بار ديگر وعده تسهيل در حمل و نقل عمومي 
را دادند. اي�ن در حالي اس�ت كه اگر امروز از ش�هروندان بپرس�يد 
مهم ترين مشكلاتشان در شهر چيست؟ موارد زيادي را نام مي برند 
كه مهم ترين آنها ترافيك، آلودگي هوا و كمب�ود ناوگان حمل و نقل 

عمومي و فرسوده بودن آن خواهد بود. با وجود اينكه امسال بودجه 
حمل و نقل عمومي پايتخت نسبت به سال گذشته ۱۰3درصد رشد كرد 
تا وضعيت حمل ونقل عمومي را بهبود بخشد، اما به نظر مي رسد آنطور 
كه بايد و شايد از اين بودجه به درس�تي استفاده نشده است، چراكه 
نتايج مثبت آن ديده نمي شود. البته نمي توان منكر قرارداد هايي شد 
كه در داخل و خارج از كشور نوشته شده تا وضعيت را بهبود بخشند، 

اما همه اينها فعلًا روي كاغذ انجام شده اس�ت و تا عمل فاصله زيادي 
دارد. به همين دليل همچنان شهروندان چشم انتظار سهولت استفاده 
از مترو و اتوبوس، باز شدن گره كور ترافيك و همچنين كاهش آلودگي 
هوا مانده اند و مش�خص نيس�ت اين انتظار تا چه زماني طول بكشد. 
»جوان« به منظور بررسي عملكرد ش�هرداري تهران در سالي كه رو 
به پايان است با عليرضا زاكاني، شهردار تهران گفت وگو كرده است. 

رضا دهشيری |  جوان

مهسا گربندی
   گفت وگو


